تأثير أستخدام التدريب البلايومتري على بعض المؤشرات البايوميكانيكية والدقة لمهاره الضرب الساحق في لعبة الكرة الطائرة
بحث تجريبي على لاعبي منتخب كلية التربية الأساسية في الجامعة المستنصرية 
من قبل 

د.فاتن أسماعيل محمد 

1431                                          2011
ملخص البحث
 تأثير أستخدام التدريب البلايومتري على بعض المؤشرات البايوميكانيكية والدقة لمهارة الضرب الساحق في لعبة الكرة الطائرة
د.فاتن اسماعيل محمد 
      تضمنت المقدمة التعرف على التدريب البلايومتري وأهميته للاعبي الكرة الطائرة كون أغلب مهارات اللعبة تعتمد على القفز للحصول على نقاط من خلال ضرب الكرة وهي في الهواء بأعلى مستوى لها وفق ما تتطلبه مهارات اللعبة التكنيكية وما يؤثر البرنامج التدريبي على بعض المؤشرات البايوميكانيكية للاعبي الكرة الطائرة أما أهمية البحث فتكمن في ان التدريب البلايومتري يسهم بشكل او بأخر في تطوير بعض الجوانب البايوميكانيكية المرتبطة بالمهارة قيد الدراسة كونها تعتمد بشكل مباشر على القفز والتي تأتي من انقباض بعض العضلات ثم مد تلك العضلات في مرحلة النهوض وبالتالي الوصول الى الأرتفاع المناسب لضرب الكرة بدقة الى ملعب الفريق المنافس.
اما مشكلة البحث فهي ان لعبة الكـرة الطائرة من الأنشطة الرياضية التى من الممكن أن تستفاد من التمرينات البليومترية فى تنمية القـدرة العضلية وبالتالي تطوير الجوانب البايوميكانيكية المرتبطة بالأداء ووفقا لمتطلبات المهارة من اجل تسليط الضوء على بعض الجوانب والتي لم تأخذ نصيبها في البحث والدراسة من خلال دمج الجوانب التدريبية والميكانيكية وجعلها وحدة متماسكة وعدم الفصل بينهما وهو الامر الذي  لم يؤخذ بالجدية المطلوبة في بحوث التربية الرياضية بشكل عام ولعبة الكرة الطائرة بشكل خاص .  
وقد هدف البحث الى :
1 - التعرف على تأثيرالتدريب البلايومتري على بعض المؤشرات البيوميكانيكية لمهارة الضرب الساحق المواجه في الكرة الطائرة .
2-  التعرف على تأثير التدريب البلايومترى على دقة أداء مهارة الضرب الساحق المواجه في الكرة الطائرة .
3- امافرضيات البحث فهي:
1-  توجد فرووق ذات دلالة أحصائية بين المجموعتين التجريبية والضابطة في مستوى بعض المؤشرات البايوميكانيكية لمهارة الضرب الساحق المواجه  بين المجموعتين التجريبة والضابطة ولصالح المجموعة التجريبية
2-  توجد فروق ذات دلالة أحصائية بين المجموعتين التجريبية والضابطة في دقة أداء مهارة الضرب الساحق المواجه في لعبة الكرة الطائرة ولصالح المجموعة التجريبية.  
3- توجد فروق ذات دلالة أحصائية بين الأختبارين القبلي والبعدي للمجموعتين التجريبية والضابطة في مستوى بعض المؤشرات البايوميكانيكية ودقة أداء مهارة الضرب الساحق في الكرة الطائرة 
وقد أجري البحث على لاعبي منتخب كلية التربية الأساسية في الكرة الطائرة والبالغ عددهم 12 لاعبا واستخدم الباحث المنهج التجريبي لمدة شهرين وبواقع ثلاث وحدات تدريبية في الأسبوع الواحد وعلى العينة التجريبية في حين استمرت المجموعة الضابطة في استخدام منهجا المحدد السابق وقد استخدم الباحث الأختبارات الملائمة لموضوع بحثه وأستخدم الأجهزة والأدوات التي يستلزمها تطبيق الأختبارات من ادوات وكاميرا تصوير وأدوات اخرى ثم استخدم الوسائل الأحصائية التي من شأنها أظهار النتائج بالدقة المطلوبة .
وفي الباب الرابع تم عرض النتائج في جداول وتم تحليلها ومناقشتها بأسلوب علمي معتمدا بذلك على المصادر العلمية الدقيقة 
اهم الأستنتاجات:
· تفوقت المجموعة التجريبية والتي أستخدمت تمارين التدريب البلايومتري على المجموعة الضابطة في المؤشرات البايوميكانيكية (  أعلى أرتفاع لمركز ثقل الجسم عند أداء مهارة الضرب الساحق في الكرة الطائرة والزخم لحظتي الأستناد والدفع والطاقة الحركية لحظة الدفع  .
· تفوقت المجموعة التجريبية والتي أستخدمت تمارين التدريب البلايومتري على المجموعة الضابطة في أختبار دقة أداء مهارة الضرب الساحق في لعبة الكرة الطائرة .
اهم التوصيات:
·  ضرورة الأهتمام بالتدريب البلايومتري واستخدامه للاعبي الفرق في الجامعات العراقية لما له من تأثير مهم وفعال على الجوانب البايوميكانيكية والتي تعد الأساس والمكمل للجوانب التدريبية للاعبي الكرة الطائرة 
· ضرورة توفير أدوات التدريب البلايومتري في جميع الكليات من أجل أستخدامها في برامج التدريب لفرق الكليات الرياضية لما لها من تأثير فعال في تطوير جوانب الأداء الفني للاعبي الكرة الطائرة في جميع الكليات دون النظر الى تخصص تلك الكليات ان كانت رياضية أوغير رياضية لتسهيل المهمة على المسؤليين على العملية التدريبة في تلك الكليات .
Abstract 
 Effect of training on some indicators Albulayomtri Albayumkanikip skill and precision of the spike in the game of volleyball 
Dr. Faten Ismail Mohamed

      Included provided to identify training Albulayomtri and its importance for volleyball players that most of the skills of the game depends on the jump to get points by hitting the ball in the air, the highest level as required skills of the game technical data and the impact of the training program on some indicators Albayumkanikip for volleyball players the importance of research lies in the training Albulayomtri contribute more or less in the development of some aspects Albayumkanikip associated with the skill under study as it depends directly on the jump and that comes from the contraction of certain muscles and then extend those muscles in the process of recovery and thus access to the appropriate height to hit the ball accurately in the court of the opposing team. 
The research problem is that the volleyball game of the sports activities that could be learned from the exercise Albleomtrip in the development of muscular power and thus the development of aspects Albayumkanikip associated with performance According to the skill requirements in order to shed light on some aspects which did not take their share of research and study through the integration of aspects and mechanical training and make it a cohesive unit and not separate them, which has not taken the seriousness required in the research of physical education in general and the game of volleyball in particular. 
The objective of this research to: 
1 - Identifying Toteraltdreb Albulayomtri on some indicators of the skill Albyumkanikip spike the ball in the opposite plane. 
2 - Identify the impact of the training Albulayomtry on the accuracy of performance skill spike the ball in the opposite plane. 
3 - Amavrziat Find it: 
1 - Froouk no statistically significant between the experimental and control groups in the level of some indicators of the skill Albayumkanikip spike opposite Altjeribp between the two groups and the control group for the experimental group 
2 - There were statistically significant differences between experimental and control groups in the accuracy of performance skill spike facing in 

the game of volleyball for the experimental group.

3- there are significant differenceces in some biomechanichanical indicators of spiking and the accuracy of performance skill spike facing in 

the game of volleyball between first teast and last teast.
The researcher used the experimental approach for two months at the rate of three units of training per week and on the experimental sample, while the continued control group to use the approach selected former researcher has used the tests appropriate to the subject of consideration and use the hardware and tools required by the application of tests of tools and a camera and other tools and then use statistical methods that will show the results with the required accuracy. 
In section IV results were displayed in the tables have been analyzed and discussed in a scientific manner so dependent on sources of accurate scientific 
The most important conclusions: 
- outperformed the experimental group, which used training exercises Albulayomtri the control group in the indicators Albayumkanikip (top height of the center of gravity of the body when performing a skill spike in volleyball and momentum to build on Hzti, payment, and the kinetic energy of the moment of payment. 
- outperformed the experimental group, which used training exercises Albulayomtri the control group in testing the accuracy of skill performance spike in the game of volleyball. 
The most important recommendations: 

( Albulayomtri need to pay attention to training and use of the players the difference in the Iraqi universities because of its impact on an important and effective aspects Albayumkanikip, which is the foundation and supplementing the aspects of training for volleyball players
( the need to provide training tools Albulayomtri in all colleges for use in training programs for the teams in college sports because of their significant influence in the development of aspects of the technical performance of volleyball players in all faculties, without considering the specialization of those colleges that were sports Ooger Sports to facilitate the task on our responsibility to Altdrebp process in these colleges. 

